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Foto: Andrey Koval / Pexels

Položaj  HHrrvvaattsskkoogg  ffiillmmsskkoogg  aarrhhiivvaa (HHrrvvaattsskkee  kkiinnootteekkee) od devedesetih se

periodički postavlja u centar šire društvene rasprave, da bi nakon više ili manje

vidljivih inicijativa, situacija ostala nepromijenjena. Riječ je o ustanovi osnovanoj 1979.

godine pod nazivom KKiinnootteekkaa  HHrrvvaattsskkee kao odsjek HHrrvvaattsskkoogg  ddrržžaavvnnoogg  aarrhhiivvaa,

iako je Zakon o kinematografiji iz 1976. dopuštao osnivanje samostalne arhivske

filmske institucije na republičkoj razini. Kao što LLuucciijjaa  ZZoorree primjećuje u svom članku

u Hrvatskom filmskom ljetopisu – “Zanemarena baština: kinoteka i povrat filmskoga

gradiva”, pozicija unutar HDA za sobom povlači specifične probleme koji opstoje do

danas. Uklopljenosti u instituciju prvenstveno zainteresiranu za druge vrste

arhivskog gradiva podrazumijeva prevlast drugačijih metoda od onih karakterističnih

za obradu filmskog gradiva, stoga na njima ne može biti niti fokus. Koliko god se

filmska baština u stručnim krugovima smatrala od posebnog interesa, javnosti ostaje

potpuno nevidljiva, dok je Kinoteka vječno na margini kulturnih tokova.

Ta je činjenica problematična već zbog uloge koju bi kinoteka u samosvjesnom
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društvu, zainteresiranom za kulturu općenito, a razvoj filmske posebno, trebala

zauzeti. Ne radi se samo o poznavanju vlastite filmske povijesti, iz koje se ogleda

putanja daljnjeg razvoja, kontinuitet ideja ili naprotiv njihov prekid, s ciljem

razumijevanja uklopljenosti u širi društveno-kulturni kontekst, već i o nužnom temelju

za bavljenje filmom na svim razinama. U idealnim uvjetima filmsko gradivo se

prikuplja i arhivira, na identičan način na koji to čine druge institucije, poput npr.

sveprisutnih knjižnica, da bi se sadržaj posljedično predstavio javnosti. Naravno,

zbog različite prirode medija, film zahtijeva osiguranje tehničkih preduvjeta, no sama

ideja nije nova, a u našem slučaju nerealizirana gotovo pola stoljeća, odnosno

redoviti kinotečni program još uvijek ne postoji.

Priča počinje osvješćivanjem nužnosti očuvanja i pohrane filmskog gradiva, do kojeg

u svjetskoj zajednici dolazi relativno kasno, i to u vrijeme kad je velik dio građe

podlegao oštećenju pa i uništenju, budući da ga se kao novu umjetnost nije smatralo

jednakovrijednom onoj tradicionalnoj. Mjere zaštite počinje provoditi Britanski filmski

institut oko 1935., da bi se pokušaji intenzivirali oko 1951. i napuštanja nitratne

filmske vrpce. Institucije koje se brinu o filmskoj baštini svoje djelovanje granaju u

dva smjera, a koja se očituju u samim nazivima. Arhivi su stoga orijentirani na

restauraciju, pohranu i očuvanje građe, dok kinoteke bivaju usmjerene na

prikazivanje fonda, razvoj publike i interakciju. Poslije dugogodišnjih sukoba ove dvije

koncepcije u Međunarodnoj federaciji filmskih arhiva �FIAF�, danas se u opće

priznatoj definiciji film. arhivâ i kinotekâ priznaje vrijednost obje ove djelatnosti, ali se

prednost ipak daje skupljanju, sređivanju i čuvanju filmova i film. građe, a tek onda

ističe neophodnost da se ta građa koristi i javno prikazuje u okvirima tih institucija.

UUrruuššeennii  iiddeeaallii

Već na primjeru promjena naziva Hrvatske kinoteke možemo uočiti sraz dvije struje,

rezultat svojevrsnog nesnalaženja u prioritetima, ali i uvjetovanja nesamostalnim

položajem. Pročelnik Kinoteke  DDiinnkkoo  MMaajjcceenn nam govori: ““KKiinnootteekkaa  jjee  oossnnoovvaannaa  ssaa

zzaaddaaććoomm  ddaa  pprriikkuupplljjaa,,  ččuuvvaa,,  oobbrraađđuujjee  ii  pprroovvooddii  mmjjeerree  zzaaššttiittee  nnaacciioonnaallnnoogg

ffiillmmsskkoogg  ffoonnddaa..  KKaakkoo  jjee  rraazzvviiddnnoo  iizz  ooppiissaa,,  nniiggddjjee  ssee  nnee  ssppoommiinnjjee  ppoojjaamm

pprreezzeennttaacciijjaa  kkoojjaa  jjee  uu  ssuuššttiinnii  oossnnoovvnnaa  zzaaddaaććaa  nneekkee  kkiinnootteekkee..””

Možemo pretpostaviti da je kasnija promjena naziva u Hrvatski filmski arhiv svaku

eventualnu ambiciju zapečatila i ocrtala zavisni položaj koji ima danas. Ipak, i u

strukturi Hrvatskog državnog arhiva kao poseban se odsjek navodi Kinoteka,

najčešće u zagradama uz Filmski arhiv, što kod neupućenih izaziva zabunu jer

suptilne razlike nisu artikulirane, a funkcija se pretpostavlja. Budući da u našem

kontekstu ne postoji samostalna institucija posvećena demonstraciji baštine,

sustavnom prikupljanju, ne samo filmskog, već i popratnog gradiva, po uzoru na
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inozemne prakse, nerijetko realizirane nizom komplementarnih institucija – arhiva,

kinoteka i muzeja, čiji je cilj obuhvatiti polje u svim aspektima, godinama su se javljale

inicijative u tom smjeru. Jedna od najrazrađenijih zasigurno je ideja Filmskog centra,

nadorganizacije koja bi koordinirala raspršene djelatnosti, sustavno brinula o građi i

razvijala kinotečnu djelatnost. Filmski centar zamišljen je kao središnja

filmskokulturna ustanova za istovremene mnoge aktivnosti filmskog sadržaja,

odnosno programom bi trebala prikazivački i prezentacijski objediniti programe i

aktivnosti institucija kao što su Hrvatska kinoteka, Hrvatski filmski savez,

Multimedijalni centar i kinotečni program Zagreb filma. Unatoč razrađenosti projekta i

uspostavljenoj komunikaciji s Gradom, kao što znamo, Centar nikad nije realiziran.

Situacija se na audiovizualnom polju s mrtve točke pomaknula 2008. godine

osnivanjem HHrrvvaattsskkoogg  aauuddiioovviizzuuaallnnoogg  cceennttrraa, na temelju Zakona o audiovizualnim

djelatnostima. Jedna od točaka Nacionalnog programa promicanja audiovizualnog

stvaralaštva od samog je početka rješavanje statusa Hrvatske kinoteke i pitanja

hrvatske filmske baštine, što uključuje i neriješene vlasničke odnose, kamen

spoticanja eventualnog javnog prikazivanja baštinskih ostvarenja. Isti cilj predviđa i

Nacionalni program do 2021., a pitanje do danas ostaje neriješeno. Novi Nacionalni

program još nije donesen, a iz HAVC-a odgovaraju:

““NNaacciioonnaallnnii  pprrooggrraamm  jjee  uu  iizzrraaddii  ii,,  pprreemmaa  ZZaakkoonnuu  oo  aauuddiioovviizzuuaallnniimm  ddjjeellaattnnoossttiimmaa

iizz  22001188..  ggooddiinnee,,  ddoonnoossii  ggaa  VVllaaddaa  RReeppuubblliikkee  HHrrvvaattsskkee..  JJeeddaann  oodd  cciilljjeevvaa

NNaacciioonnaallnnoogg  pprrooggrraammaa,,  aa  kkoojjii  ssee  pprroovvllaaččii  oodd  ssaammoogg  oossnnuuttkkaa  HHrrvvaattsskkoogg

aauuddiioovviizzuuaallnnoogg  cceennttrraa,,  jjeesstt  ‘‘OOččuuvvaannjjee  nnaacciioonnaallnnee  aauuddiioovviizzuuaallnnee  bbaaššttiinnee’’..  UUnnuuttaarr

nnjjeeggaa  jjee  tteemmaattiizziirraannoo  ppiittaannjjee  ooččuuvvaannjjaa  ppoohhrraannjjeennee  bbaaššttiinnee,,  ppiittaannjjee  ssuukkcceessiijjee  ii

ssttaattuuss  HHrrvvaattsskkee  kkiinnootteekkee..  VVllaaddaa  RRHH  jjee  uu  ssvvoojjeemm  pprrooggrraammuu  nnaavveellaa  mmoogguuććnnoosstt

ooddvvaajjaannjjee  HHrrvvaattsskkee  kkiinnootteekkee,,  ttaakkoo  ddaa  vvjjeerruujjeemmoo  ddaa  ććee  ttoo  bbiittii  rraasspprraavvlljjaannoo

uunnuuttaarr  oovvoogg  mmaannddaattaa..””

Svakako, pouzdati se u Hrvatsku vladu ne čini se naročito obećavajuće, posebno

uzmemo li u obzir stanje kulturnog sektora, kao i izostanak podrške suvremenim

tendencijama i dohvaćanju standarda na toliko žuđenom europskom nivou, dok su

mu se s druge strane, odavno približile sve bivše jugoslavenske republike. Kad je u

pitanju audiovizualna baština, koliko god nevjerojatno zvučalo, no zbog nedostatnog

obrazovanja i prisutnosti u javnosti, ne i nemoguće, kao da na svim razinama i dalje

prevladava predrasuda manje vrijednosti filma u odnosu na tradicionalne djelatnosti.

NNeeppoodduuddaarrnnee  ppoolliittiikkee

Funkcioniranje današnjeg Filmskog arhiva ograničeno je nizom nabrojanih faktora,

počevši od potpadanja pod HDA i specifičnih regula koje je nužno zadovoljiti.
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Neadekvatnost pozicije očituje se i kroz izostanak prostora u kojem bi se javnosti

pružio uvid u filmove, ali i organizirala filmološka knjižnica ili izložilo popratno filmsko

gradivo, što Zore u navedenom članku posebno navodi. Stoga je primarna orijentacija

na očuvanje i restauraciju, prije uvjetovana vanjskim čimbenicima, no rezultat

osmišljene politike. Filmski se arhiv nalazi na razmeđu nekoliko institucija, odakle biva

financiran.

““MMiinniissttaarrssttvvoo  kkuullttuurree  ii  mmeeddiijjaa  ffiinnaanncciirraa  iizzmmeeđđuu  oossttaalloogg  ii  nnaabbaavvuu  oopprreemmee

ppoottrreebbnnee  zzaa  rreeddoovviittee  pprreegglleeddee  ii  pprriipprreemmuu  ggrraaddiivvaa  zzaa  ddiiggiittaalliizzaacciijjuu  ii  rreessttaauurraacciijjuu,,

ddookk  ssrreeddssttvvaa  zzaa  ssaammee  pprroojjeekkttee  rreessttaauurraacciijjee  uu  nnaajjvveeććoojj  mmjjeerrii  ddoollaazzee  iizz  HHrrvvaattsskkoogg

aauuddiioovviizzuuaallnnoogg  cceennttrraa  iillii  pprriijjaavvoomm  HHDDAA  nnaa  rraazzlliiččiittee  pprroojjeekkttee  jjeeddiinniiccaa  llookkaallnnee

((ssaammoo))uupprraavvee  ii  kkoorriišštteennjjeemm  ssrreeddssttaavvaa  EEuurrooppsskkee  uuddrruuggee  ffiillmmsskkiihh  aarrhhiivvaa””, govori

nam Dinko Majcen u pokušaju obrazloženja temeljnih pretpostavki djelovanja.

Također ističe da su osigurani prostorni kapaciteti za pohranu filmskih vrpci, ali i

digitalnog sadržaja. Naravno, rasprava se uvijek iznova vraća na manjak stručnog

kadra i nemogućnost adekvatne prezentacije gradiva. U praksi dolazi do

diskrepancije zakonskih rješenja, nadležnosti i krajnjeg prebacivanja odgovornosti.

Neke su zakonske odredbe dobro zamišljene, poput one da producenti imaju obvezu

predati kopiju Arhivu, no ne i mehanizmi njihova sprovođenja.

““PPrriissuuttaann  jjee  ii  pprroobblleemm  uu  kkoojjoojj  pprroodduucceennttii  nnee  iizzvvrrššaavvaajjuu  zzaakkoonnsskkuu  oobbaavveezzee

pprreeddaajjee  ddjjeellaa  zzaa  dduuggoorrooččnnoo  ččuuvvaannjjee  ii  ttuu  bbii  ppoo  mmoomm  mmiiššlljjeennjjuu  HHAAVVCC  ((ii  ddrruuggee

jjaavvnnee  iinnssttiittuucciijjee))  ttrreebbaaoo  iimmaattii  vveeććuu  uulloogguu,,  ppooggoottoovvoo  kkaadd  ssee  rraaddii  oo  pprrooiizzvvooddnnjjii

ffiillmmsskkiihh  ddjjeellaa  kkoojjaa  ffiinnaanncciirraa,,  jjeerr  bbii  uu  uuggoovvoorriimmaa  ss  kkoorriissnniicciimmaa  ssrreeddssttaavvaa  ttrreebbaaoo

uuvvjjeettoovvaattii  iissppllaattuu  zzaavvrrššnnoogg  ddiijjeellaa  ssrreeddssttaavvaa  pprreeddaajjoomm  ffiillmmoovvaa  uu  AArrhhiivv,,  ššttoo  ssaaddaa

nniijjee  sslluuččaajj””, ističe Majcen. Zahtjev se odnosi na bitan segment rada Arhiva, a koji

nije dokraja iskomuniciran i tiče se pohranjivanja recentne produkcije za buduće

generacije. Iako otpori očekivano postoje, identične se odredbe primjenjuju kod

tiskane (pisane) građe, baš kao što Nacionalna knjižnica ima funkciju kreiranja zbirki

tekućeg stvaralaštva. Paralele između dva područja su konstantne, a dok je jedno

(tisak, arhivska djelatnost u općem smislu) široko prepoznatljivo, filmska se

arhivistika naprosto ne tretira samorazumljivo, već tvori izoliranu i javnosti apstraktnu

nišu.

Kad je u pitanju organizacija projekcija djela filmske povijesti, nepostojanje kinotečne

dvorane sprječava uspostavu redovitih programa. Iz HAVC-a ističu da će njeno

utemeljenje i dalje zagovarati, no uzmemo li u obzir da Zagreb kinodvorane uglavnom

gubi, bez konkretnog se angažmana bilo kojeg od aktera, uspostava ne čini izgledna.

Trenutno je upoznavanje javnosti sa značenjem, svrhom i vrijednosti filmskog

naslijeđa osuđeno na improvizaciju i pojedinačne inicijative. No, punu realizaciju

konkretnih kinotečnih programa, za koji god da se koncept zainteresirane strane
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konsenzualno odlučile, opstruiraju neregulirani vlasnički odnosi i autorska prava,

predmet stalnih sporova:

““PPrroobblleemm  pprriijjee  ssvveeggaa  pprrooiizzllaazzii  iizz  nneerriijjeeššeennoogg  ppiittaannjjaa  vvllaassnniiššttvvaa  ii  nnaadd  ffiillmmsskkiihh

ddjjeelliimmaa  ii  nnaadd  pprriimmjjeerrcciimmaa  ttiihh  ddjjeellaa  oo  kkoojjiimmaa  bbrriinnee  ddrržžaavvaa  ppuutteemm  ssvvoogg  ffiillmmsskkoogg

aarrhhiivvaa..  BBeezz  uurreeđđiivvaannjjaa  ppiittaannjjaa  ttiihh  pprraavvaa,,  tteešškkoo  jjee  ppllaanniirraattii  pprreezzeennttaacciijjee,,  kkaaoo  ii

kkoorriišštteennjjee  ssrreeddssttaavvaa  zzaa  zzaaššttiittuu  AAVV  bbaaššttiinnee  kkoojjaa  ppoossttoojjee  uu  pprroorraaččuunnuu  EEUU,,  ttee  ssee

ffiinnaanncciirraannjjee  zzaaššttiittee  ssvvooddii  nnaa  rreellaattiivvnnoo  mmaallaa  ssrreeddssttvvaa  ddrržžaavvnnoogg  pprroorraaččuunnaa””, kaže

Majcen. Nedostaje, naglašava, jedinstvena strategija koja će problemu sustavno

pristupiti i riješiti sve nabrojane prepreke za neometano prikazivanje.

Kome pripadaju filmovi nastali u jugoslavenskom periodu, redom javno financirani, a

čiji se status u privatizacijskim procesima zamaglio, ostaje ključno i zaslužuje

zasebnu analizu. No, porazno je i da se svakih nekoliko godina kao društvo

zaokupljamo istom problematikom, ne bismo li ustvrdili izostanak pomaka, štoviše,

kad govorimo o filmskoj (kino) kulturi u cjelini, onda se negativnosti gomilaju. Ipak,

važno je upućivati na nadrealni status Kinoteke – postoji negdje u okrajcima vlastita

naziva, dok u praksi istovremeno ne postoji.

Ovaj tekst objavljen je uz financijsku potporu Agencije za elektroničke medije iz

Programa poticanja novinarske izvrsnosti. Dozvoljeno je prenošenje sadržaja uz

objavu izvora i imena autora.
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